
Za 1,93 euro – miesięcznie
za 23,12 euro – rocznie 

(indeks 0233); 
dla emerytów i osób 

niepełnosprawnych – 
1,85 euro – miesięcznie
za 22,18 euro – rocznie.

(indeks 0322)

P r e n u m e r a t a
2024

Do 19 grudnia
 trwa prenumerata 

na styczeń   
2024 roku. 

W czwartek, 30 listopada, odbyło się uroczyste otwarcie odnowionego pałacu w Glinciszkach, któ-
rego ostatnim właścicielem był przed wojną Kazimierz Jeleński. Obecnie w tym miejscu tętni życie 
kulturalne – mieści się biblioteka, ośrodek kultury, pracownia rzemiosł, swoją siedzibę mają zespo-
ły i wspólnoty lokalne. 

Samorząd Miasta Wilna poinformował, że do końca tego roku 
zakończy projektowanie działek przeznaczonych do zwrotu w ra-
mach przywrócenia prawa własności. Radni z AWPL-ZChR pod-
kreślają konieczność uczciwego sfinalizowania procesu restytucji 
mienia i apelują do władz stolicy o niekombinowanie na końcowym 
etapie procesu zwrotu ziemi.

Zabytkowy pałac w Glinciszkach odzyskał dawne piękno 

Perełka rejonu wileńskiego

Uroczystość oficjalnego otwar-
cia odrestaurowanego pałacu roz-
poczęła się od symbolicznego 

W czwartek, 30 listopada, w Dziewieniszkach odbyła się uroczy-
sta akademia poświęcona 95. rocznicy nadania miejscowej placówce 
oświatowej imienia Adama Mickiewicza. Szkolne święto zgroma-
dziło uczniów, nauczycieli, rodziców oraz licznie przybyłych gości. 

W kaŻDym numerZe:

dodatek 
historyczno-patriotyczny 

dla polaków na litwie
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Radni AWPL-ZChR apelują do władz Wilna o niekombinowanie 
na końcowym etapie procesu zwrotu ziemi 

kolejna bezprawna 
i samowolna decyzja

g Kwiaty w Zułowie z 
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zin marszałka Józefa 
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g „Wilenka” 
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str. 6               

g Rtęć w piwnicy bloku 
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Jubileusz 95-lecia Gimnazjum im. A. Mickiewicza 
w Dziewieniszkach
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Wieczorem 2 grudnia, w sa-
mym sercu stolicy, na dziedziń-
cu Pałacu Władców, uroczyście 
otwarto Wileńskie Lodowisko, 
na którym odbył się pierwszy 
pokaz na lodzie pt. „Legenda. 
Wileński sen”.

na lodowisku o powierzchni 
700m2 odbywać się będzie osiem 
sesji masowej jazdy na łyżwach, 
z czego pierwsze dwa: o godzi-
nie 10.00 i 11.15 - będą bezpłatne 
(w dni powszednie dla seniorów i 
dzieci do lat 14, w weekendy - dla 
wszystkich).

Projekt „wileński sen” zo-
stał zainicjowany przez litew-
ską Federację Łyżwiarską, któ-
ra 10 stycznia po raz pierwszy w 
historii zorganizuje na litwie Mi-
strzostwa europy w łyżwiarstwie 
figurowym.

Projekt będzie można oglą-
dać każdego wieczoru przez cały 
grudzień. cena biletu to 17,95 
euro. Mieszkańcy wilna mogą 

już kupić bilety na stronie kaka-
va.lt. Dzieci do lat 3 mają wstęp  
bezpłatny, pod warunkiem, że 
nie zajmą dodatkowego miejsca. 
Dzieciom w pozostałych grupach 
wiekowych przysługuje zniżka w 
wysokości 3 euro. wydarzenie 
trwa 45 minut.

Bilety na lodowisko Pałacu 
władców będą kosztować 8,39 

euro, ze zniżką dla dzieci cena bi-
letów spadnie do 5,89 euro. wy-
pożyczenie łyżew jest wliczone 
w cenę. Dzieci w wieku od 3 do 
14 lat mogą jeździć bezpłatnie 
codziennie w godzinach 10.00–
11.15. liczba miejsc na sesjach 
jest nieograniczona.

Fot. Vilniaus Valdovų 
rūmų ledas

niezwykłe lodowisko w Wilnie już otwarte:
odbył się pierwszy pokaz na lodzie
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Centrum EdTech Narodo-
wej Agencji Edukacyjnej ofe-
ruje dla nauczycieli dodatkowe 
studia z informatyki w trybie 

modułowym na Uniwersytecie 
Technologicznym w Kownie 
(KTU) i Uniwersytecie im. Wi-
tolda Wielkiego (VDU).

na studia zapraszane są oso-
by posiadające kwalifikację na-
uczyciela.

Po ukończeniu modułu spe-
cjalnościowego z informatyki na-
uczyciele nabywają uprawnienia 
do nauczania przedmiotu infor-
matyka, co potwierdza certyfikat 
wydany przez uczelnię.

studia w ramach tego modułu 
są dla pedagogów doskonałą okazją 
do rozwijania swoich kompetencji 
cyfrowych, wzmocnienia swojej 
tożsamości zawodowej i włącze-
nia się w zmiany edukacyjne.

wnioski o przyjęcie na stu-
dia w VMU można składać do 15 
stycznia 2024 roku. czas trwania 
studiów: styczeń 2024 – paździer-
nik 2024.

na podst.edtech.nsa.smm.lt

Dla nauczycieli chcących studiować informatykę 
bezpłatnie – dodatkowe zapisy

1 grudnia łotewskie linie lot-
nicze „airBaltic” otworzyły se-
zonową bazę na Gran Canarii, 
jednej z hiszpańskich Wysp Ka-
naryjskich.

tej zimy „airBaltic” umieści 

na lotnisku Gran canaria swoje 
dwa samoloty airbus a220-300 i 
będzie obsługiwał łącznie 10 bez-
pośrednich tras.

oferta sezonowa uzupeł-
nia obecne usługi „airBaltic” na 

wyspach kanaryjskich, gdyż linia 
lotnicza w dalszym ciągu obsłu-
guje bezpośrednie loty na tene-
ryfę z czterech głównych baz – 
rygi, tallina, wilna i tampere.=

na podst. madeinvilnius.lt

ruszyły bezpośrednie loty z Wilna na Gran Canarię

rtęć w piwnicy bloku mieszkalnego 
w Wilnie: strażacy zebrali 4-5 kg 
substancji
W poniedziałek, 4 grudnia rano w piwnicy bloku mieszkalnego 

w Wilnie, w dzielnicy Nowe Miasto, znaleziono około 100 gramów 
rtęci, którą zebrali przybyli na miejsce strażacy. Później okaza-
ło się, że ilość trującej substancji była znacznie większa. Według 
wstępnych danych zebrano aż 4-5 kilogramów rtęci.

zgłoszenie o odkryciu niebezpiecznego metalu na ulicy naugar-
duko wpłynęło o godzinie 8.47.

o zdarzeniu powiadomiono narodowe centrum zdrowia Publicznego.
Po zebraniu rozlanej rtęci zmierzono stężenie oparów rtęci w powie-

trzu. strażacy na miejscu sprawdzili klatkę schodową domu i stwier-
dzili, że stężenie oparów nie przekroczyło normy.

Po sprawdzeniu pomieszczeń jednego z mieszkań na drugim pię-
trze, w jednym z nich odnotowano zwiększone stężenie oparów rtęci. 
według strażaków mieszkaniec tego mieszkania mógł rozlać niebez-
pieczną substancję. strażacy chcieli sprawdzić mieszkanie, ale prze-
bywający w nim mężczyzna nie wpuścił ich, dlatego wezwano poli-
cję. w towarzystwie funkcjonariuszy strażacy weszli do mieszkania 
ze specjalnym sprzętem.

w związku z incydentem nie przeprowadzono ewakuacji miesz-
kańców, gdyż wejście do piwnicy jest oddzielone od zewnątrz, a do 
mieszkań można dostać się z zewnątrz osobnym wejściem.

Fot. Zygmunt Żdanowicz

mieszkańcy Litwy przekazali na 
wsparcie rekordową kwotę

W tym roku 
455 tys. mieszkań-
ców przekazało na 
wsparcie rekordową 
kwotę 29 mln euro 
z odpisu podatko-
wego – podała Pań-
stwowa Inspekcja 
Podatkowa (VMI).

jak podaje VMi, 
podobnie jak w ze-
szłym roku wsparcie 
przekazano dla pra-
wie 23 tys. beneficjentów (twórcy, partie polityczne, związki zawo-
dowe i stowarzyszenia).

w ubiegłym roku 484 tys. mieszkańców na wsparcie przekazało 
prawie 27,6 mln. euro.

według danych VMi, w tym roku nie udało się zrealizować około 
8,7 tys. wniosków mieszkańców, gdyż wskazali osoby prawne, któ-
re nie mają już prawa do otrzymania części podatku dochodowego.

Pozostałym prawie 500 odbiorcom, którym mieszkańcy ofiarowali 
190 tys. euro wsparcia, pieniądze nie zostały przekazane, gdyż bene-
ficjenci nie uregulowali spraw związanych z rachunkami bankowymi 
lub nie złożyli sprawozdań z otrzymania i wykorzystania wsparcia.

szczegółowe statystyki przyznanego wsparcia publikowane są na 
stronie internetowej VMi.

Fot. Marian Paluszkiewicz
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Według Narodowego Cen-
trum Zdrowia Publicznego 
(NVSC) z każdym tygodniem 
rośnie liczba osób chorych na 
grypę, ostre infekcje górnych 
dróg oddechowych oraz Co-
vid-19.

według nVsc od 27 listopa-
da do 3 grudnia całkowity współ-
czynnik zachorowalności wyniósł 
1603 przypadki na 100 tysięcy 
mieszkańców, podczas gdy w 
dniach 20-26 listopada wynosił 
on 1404,1 przypadków na 100 ty-
sięcy osób.

w ubiegłym tygodniu najniż-
szy wskaźnik zachorowalności 
odnotowano w okręgu poniewie-
skim, najwyższy w wileńskim.

22 samorządy osiągnęły 
wskaźnik zachorowalności na po-
ziomie epidemii, jednak żaden z 

nich jej nie ogłosił, podało nVsc.
w zeszłym tygodniu z powo-

du grypy na litwie do szpitali tra-
fiło 18 osób: 11 dzieci i 7 osób po-
wyżej 65. roku życia. jedna osoba 
była leczona na oddziale inten-
sywnej terapii.

obecnie wzrost zachorowań 

odnotowuje się nie tylko na li-
twie, ale także w innych krajach 
bałtyckich. Porównując sytuację 
z tego samego okresu ubiegłego 
roku, wskaźniki zachorowalności, 
hospitalizacji i zgonów są podob-
ne, poinformowało nVsc.

na podst. ELTA

Lasy Państwowe ogłaszają 
rozpoczęcie sprzedaży choinek. 
Drzewka będzie można nabyć 
we wszystkich 26 oddziałach 
regionalnych i nadleśnictwach. 
Ceny drzewek wahają się od 3 
do 110 euro, w zależności od ich 
rodzaju i wysokości.

w nadleśnictwach można 
nabyć rozmaite choinki: świerk 
biały, srebrny, serbski i pospoli-
ty, jodła, sosna zwyczajna, a także 
gałęzie świerkowe i innych drzew 
iglastych. część sprzedawanych 
choinek pochodzi ze szkółek le-
śnych, gdzie były odpowiednio 
pielęgnowane i formowano ich 
korony. niektóre drzewa iglaste 
sprzedawane są w doniczkach. 
Przy odpowiedniej pielęgnacji 
drzewek w doniczkach i podle-
waniu można je przesadzić i wio-

sną nadal będą pomyślnie rosnąć.
asortyment drzewek może się 

różnić w różnych nadleśnictwach, 
dlatego zaleca się skontaktowanie 
się z odpowiednią szkółką, nadle-
śnictwem lub oddziałem regional-
nym. wszystkie kontakty i infor-

macje można znaleźć na stronie 
internetowej https://vmu.lt/rengi-
niai-visuomenei/ 

Płatności możliwe są wyłącz-
nie za pomocą karty bankowej lub 
urządzenia inteligentnego.

na podst. vmu.lt

W nadleśnictwach rusza sprzedaż choinek 
Zobacz, jakie są ceny!

Żołnierze Królewskich Bel-
gijskich Sił Powietrznych rozpo-
czynają dowodzenie natowską 
misją Baltic Air Policing.

30 listopada w bazie lotniczej 
w szawlach odbyła się ceremonia 
zmiany jednostek wojskowych 
biorących udział w misji nato 
Baltic air Policing. od sierpnia 
dowodzące misją włochy prze-
każą odpowiedzialność kontyn-
gentowi z Belgii.

Belgijscy piloci będą patro-
lowali niebo nad litwą, Łotwą i 

estonią na czterech wielozada-
niowych myśliwcach F-16 Figh-
ting Falcon. już po raz siódmy 
wezmą udział w działaniach Po-
licji Powietrznej nato w krajach 
bałtyckich. Belgijski kontyngent 
liczy ok. 80 wojskowych (piloci, 
technicy, personel medyczny, spe-
cjaliści ds. komunikacji i inni).

Misję wzmocnią Francuzi, 
którzy do szawel przyślą cztery 
myśliwce Mirage2000. Dla Fran-
cuzów to już ósma misja nadzoro-
wania przestrzeni powietrznej nad 

litwą, Łotwą i estonią. Francuski 
kontyngent liczy ok. 100 żołnie-
rzy i pracowników wojska.

włochy nadzorowały prze-
strzeń powietrzną krajów bałtyc-
kich na czterech myśliwcach eu-
rofighter typhoon.

Misję patrolową nad krajami 
bałtyckimi od marca 2004 roku 
pełnią rotacyjnie samoloty państw 
członkowskich nato, gdyż pań-
stwa bałtyckie nie posiadają lot-
nictwa bojowego.

na podst. kam.lt

Belgia przejmuje misję Baltic air Policing

W coraz większej liczbie samorządów 
zachorowalność na poziomie pandemii

Patrole w lasach przed świętami
W okresie przedświątecz-

nym, w dniach 1-24 grudnia, 
Departament Ochrony Śro-
dowiska będzie bacznie ob-
serwował lasy, zatrzymywał 
i sprawdzał znajdujące się w 
lasach pojazdy w ramach ak-
cji „Chrońmy choinkę”. Spe-
cjaliści od ochrony przyrody 
apelują, aby nie ulegać pokusie i nie wycinać drzewek samowolnie, 
ani nie łamać ich gałęzi.

Przez cały okres świąteczny prowadzony będzie monitoring pre-
wencyjny lasów, a szczególną uwagę zwraca się na ochronę choinek 
przed świętami Bożego narodzenia.

właściciele lasów prywatnych mogą wyciąć choinkę we własnym 
lesie, jednak w tym przypadku należy mieć przy sobie dokumenty po-
twierdzające własność.

Departament ochrony Środowiska przypomina, że nielegalne po-
zyskiwanie drewna lub inne zaobserwowane naruszenia można zgła-
szać telefonicznie pod numerem telefonu 112. Można także przesłać 
e-mailem wykonane zdjęcia lub nagrania wideo przedstawiające na-
ruszenie: info@aad.am.lt

na podst. aad.am.lt

W grudniu intensywne 
kontrole na drogach
Policja realizując jedno 

ze swoich głównych zadań – 
nadzór nad ruchem pojaz-
dów na drogach, dbając jed-
nocześnie o bezpieczeństwo 
ruchu drogowego, informu-
je opinię publiczną o plano-
wanych w grudniu na terenie 
całego kraju działaniach kontrolnych.

4-7 grudzień – kontrola stosowania obowiązkowego wyposażenia 
bezpieczeństwa oraz kontrola czynności niezwiązanych z prowadze-
niem pojazdu;

11-17 i 25-28 grudzień – sprawdzanie trzeźwości kierowców po-
jazdów oraz odurzenia od narkotyków lub innych substancji psycho-
aktywnych;

18-21 grudnia – kontrola kierowców niezatrzymujących się przed 
przejściem dla pieszych, gdy wymagają tego przepisy ruchu drogowego;

22-23 grudzień – kontrola pieszych i rowerzystów. Główny nacisk 
położony jest na to, czy ci użytkownicy dróg stosują środki bezpieczeń-
stwa w celu poprawy widoczności (odblaski, światła, jaskrawe kami-
zelki) na nieoświetlonych drogach w ciemności, gdy widoczność jest 
słaba. Ponadto sprawdzane będzie, czy rower ma odpowiedni hamu-
lec, klakson, białe i czerwone światła odpowiednio z przodu i z tyłu 
pojazdu lub pomarańczowe światła odblaskowe przymocowane do 
szprych kół po obu stronach.

na podst policija.lt

Wojsko dostało 
nowe samochody terenowe
Litewscy żołnierze 

otrzymali wojskowe po-
jazdy terenowe Mercedes-
-Benz G 350 d. Umowa na 
zakup tych pojazdów zo-
stała podpisana przed ro-
kiem, a 28 listopada zosta-
ła przekazana pierwsza 
partia samochodów – do-
nosi Ministerstwo Ochro-
ny Kraju.

„wojsko litewskie szybko się modernizuje, jego flota pojazdów 
jest uzupełniana o nowy, bardzo potrzebny sprzęt. Dziś litewska ar-
mia może cieszyć się nowymi wojskowymi samochodami terenowy-
mi Mercedes-Benz G 350 d. te sUV-y są pojazdami niezastąpionymi 
zarówno do zadań pokojowych, jak i operacji zaplecza” – powiedział 
minister obrony kraju arvydas anušauskas.

całkowita wartość umowy na zakup sUV-ów to prawie 32 mln 
euro. wszystkie zakupione pojazdy mają dotrzeć w ciągu 2024 roku. 
sUV-y te będą wykorzystywane w niemal wszystkich jednostkach 
wojskowych armii litewskiej. za ich pomocą żołnierze będą realizo-
wać zadania w czasie pokoju, działania logistyczne i inne operacje.

Fot. KAM / Alfredas Pliadis
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Pierwszego dnia zimy w Solecznikach zabłysły lampki 
na głównej choince rejonu!

Czas pokoju, modlitwy i życzliwości
Pierwszego dnia zimy w Solecznikach zabłysły lampki na głów-

nej choince rejonu! Centrum Kultury w Solecznikach zadbało o to, 
aby na uroczystości nie zabrakło magii, ciepła, serdeczności i poczu-
cia wspólnoty. Wszyscy razem – mali i duzi – stworzyli niepowta-
rzalny nastrój i tajemniczość w oczekiwaniu na Boże Narodzenie.

Przybyli wieczorem na uroczystość dzieci, towarzyszący im rodzi-
ce i dziadkowie, młodzież i dorośli, stali się uczestnikami wciągającej 
muzycznej opowieści o chłopcu, który stracił rodzinę i ją odzyskał. 
czasami w świątecznym zamieszaniu zapominamy o tym, co najważ-
niejsze i że liczą się nie rzeczy, tylko ludzie. Pewnego razu podczas 
świątecznej bieganiny, przygotowując się do wyjazdu, członkowie 
rodziny nie zauważyli, że zapomnieli o swoim najmłodszym bracie 
kevinie, zostawiając go samego w domu. Pozostawiony sam na sam, 
musiał poddać się próbie, chronić dom przed złoczyńcami i oczywi-
ście zrozumieć, jak kocha swoją rodzinę. Uświadomił sobie, że tęskni 

za matką, ojcem i braćmi, kocha ich pomimo kłótni. i oto magiczny 
moment! Miłość zwyciężyła – rodzina wróciła! Magia? Może. ale 
prawdziwe święta Bożego narodzenia zagościły w ich sercach dopie-
ro wtedy, gdy spotkała się cała rodzina. występ muzyczny uświetniły 
tańce w wykonaniu zespołu tanecznego „smile”, a piosenki wykonali 
julija iwanovskaja, Dominik Mickiewicz i jolanta Prowłocka.

– zbliżają się najpiękniejsze i najwspanialsze święta w roku – Boże 
narodzenie i nowy rok. rozpoczyna się adwent, który jest bardzo 
ważny dla każdego człowieka i społeczeństwa, oczywiście i dla naszej 
wspólnoty solecznickiej. tradycyjnie początek tych świąt ogłasza zapa-
lenie światełek na naszej głównej choince. witam wszystkich serdecz-
nie i dziękuję za przybycie i wsparcie naszej wspólnej tradycji. w tym 
okresie musimy chociaż na chwilę zwolnić nasze tempa, zatrzymać się, 
wsłuchać się. to czas pokoju, modlitwy i życzliwości. Życzę wszyst-
kim spokojnego i bezpiecznego adwentu oraz zdrowych i radosnych 
Świąt Bożego narodzenia – powiedział mer rejonu zdzisław Palewicz.

i oto kolejny magiczny moment! Do solecznik przybywa Święty 
Mikołaj! wspólnie z merem rejonu zdzisławem Palewiczem są goto-
wi do zapalenia światełek. cztery, trzy, dwa, jeden i wysoka na 18,7 
m piękna choinka, ozdobiona 1700 m girlandami i kolorowymi obrę-
czami, rozświetliła plac miejski. i to nie wszystko! centrum miasta tak 
samo jest ozdobione świetlistymi bombkami, domem igloo i oświetle-
niem budynków. Świąteczne dekoracje zdobią drzewa przy pomniku 
a. Mickiewicza, ulicę wileńską i wjazd do miasta.

Ponadto na mieszkańców  i gości solecznik czeka kilka niespo-
dzianek: w parku została otwarta aleja choinek, następnie w parku 
zabłyśnie żywa choinka, ufundowana przez mieszkańców solecznik 
państwo Marinowskich, zacznie działać świąteczna poczta. w mieście 
jest jeszcze kilka obiektów, które przykują naszą uwagę: szkoła sztuk 
Pięknych im. s. Moniuszki oświetlona jest wielobarwnymi lampkami, 
a ci, którzy wybiorą się na spacer, będą zaskoczeni dekoracją wyspy 
nad miejscowym stawem.

a więc, choinka w solecznikach zabłysła. Świąteczny nastrój roz-
przestrzenia się na cały rejon – wkrótce choinki zaświecą także w innych 
miejscowościach gminnych. Życzymy, aby oczekiwanie na najpięk-
niejsze i najbardziej znaczące święta było pełne życzliwości i ciepła.

NOWINY
znad Solczy

1 grudnia w Centrum Kul-
tury w Solecznikach odby-
ła się uroczystość wręczenia 
nagród najzdolniejszej mło-
dzieży rejonu solecznickiego. 
Uhonorowano młodzież za 
osiągnięcia edukacyjne, ar-
tystyczne, sportowe na szcze-
blu rejonowym, krajowym i 
pozakrajowym. 

z rąk władz rejonu samorządu 
rejonu solecznickiego, na czele z 
merem zdzisławem Palewiczem, 
laureaci otrzymali statuetki, dy-
plomy i upominki. 

w tegorocznej edycji kon-
kursu uhonorowano młodzież i 
inicjatywy w dziewięciu nomi-
nacjach. komisja rozpatrzyła 38 
wniosków. w nominacji „Uczeń 

roku 2023” główną nagrodę ode-
brała Melita titko (Gimnazjum w 
ejszyszkach). 

w kategorii „artysta roku 
2023” najwięcej punktów zebrał 
eryk Podolski, absolwent Uni-
wersytetu witolda wielkiego, 
debiutujący muzyk, który wydał 
swój pierwszy album pod tytułem 
„solo Piano“.

w kategorii „ambasador 
młodzieży 2023” główną nagro-
dę odebrał ks. wikary parafii so-
lecznickiej walenty Dulko.

w kategorii „Młody profesjo-
nalista 2023” odznaczono lilię 
Firinowicz, trenerkę siatkówki 
szkoły sportowej im. a. ratkie-
wicza w ejszyszkach.

w kategorii „Młodzieżowa 

inicjatywa roku 2023” odznaczeni 
zostali harcerskie drużyny 8 sDH 
„zodiak“ oraz 7 sDH „step“.

w kategorii „wolontariusz 
roku 2023” nagrodę odebrał ja-
rosław kazarin z ejszyszek. 

w kategorii „Przyjazna or-
ganizacja młodzieżowa” uznano 
zasługi centrum społeczności w 
Małych solecznikach.

w kategorii „Młodzieżowy 
zespół roku 2023” główną nagro-
dę wręczono trio akordeonowemu 
szkoły sztuk pięknych im. s. Mo-
niuszko w solecznikach.

w nominacji „Maturzysta 
roku 2023” najwyższe odzna-
czenie przyznano Gabrieli jan-
kowskiej i ernestowi Mickiele-
wiczowi.

jak i przystało na szkołę z 
dumą noszącą imię wielkiego po-
ety i wieszcza narodu polskiego, 
świąteczny koncert, opracowa-
ny przez pedagogów i uczniów, 
nie mógł nie odwoływać się do 
twórczości adama Mickiewicza, 
jego literackiej spuścizny. wystę-
py uczniów nie pozostawiły wi-
dzów obojętnymi. wśród zgro-
madzonych gości byli: m.in. mer 
rejonu solecznickiego zdzisław 
Palewicz, wicemer rejonu walde-

mar Śliżewski, radni samorządu 
jadwiga sinkiewicz i Mečislovas 
Butrimas, starosta gminy dzie-
wieniskiej czesława Marcinkie-
wicz, specjaliści wydziału oświaty 
i sportu administracji samorządu 
rejonu solecznickiego Henryk Da-
nulewicz i katarzyna sokołowska, 
dyrektorzy placówek oświatowych 
rejonu, przedstawiciele organiza-
cji działających na terenie gminy, 
partnerzy z Polski.

Po przywitaniu gości dyrek-
torka nijolia Bilinskaja podkre-

śliła, że hasło gimnazjum, które 
brzmi ,,Dzisiaj należy wiedzieć, 
co trzeba poznać jutro, by radzić 
sobie pojutrze”, przyświeca pra-
cy pedagogów, którzy opierając 
swoje działania na ogólnoludz-
kich wartościach, sami się stale 
kształcąc, wychowują samodziel-
nych, krytycznie myślących mło-
dych ludzi, którzy dają radę w ży-
ciu i są szczęśliwi.

– niech oświata w Dziewie-
niszkach dalej niesie światu świa-
tło – mówiła dyrektorka.

Zasłużone nagrody dla solecznickiej młodzieży 

Zasłużona placówka

stronę przygotował Andrzej Kołosowski

(Dokończenie ze str. 1)

Z historii gimnazjum
jeszcze w dwudziestoleciu międzywojennym, 

ówczesna siedmioletnia polska szkoła w Dziewie-
niszkach nosiła imię adama Mickiewicza. Funda-
torem szkoły był wójt gminy oszmiańskiej Michał 
Mackiewicz, natomiast architektem i kierownikiem 
budowy szkoły – j. radziun. Był to parterowy nie-
mały budynek w kształcie trójkąta, jedyny budynek 
w takim stylu w miasteczku. w pracach budowla-
nych czynny udział brali mieszkańcy miasteczka i 
okolic, wykonując tzw. szermierkę – pracę społeczną. 

Pierwszym kierownikiem placówki oświato-
wej był władysław soroko. człowiek wykształ-
cony, skierowany do Dziewieniszek przez mini-
sterstwo oświaty. oprócz dyrektora pracowało tu 
jeszcze pięciu nauczycieli. nauczanie odbywało 
się w języku polskim. w szkole istniały kółka 
rolnicze i młodzieżowe, zespół twórczości ama-
torskiej, był też chór trójgłosowy. Przy szkole 
działała drużyna harcerzy. w szkole nauczano 
języka polskiego, historii, geografii, rysunków, 
śpiewu, prac, języka niemieckiego, przyrody, re-
ligii. Podczas świąt religijnych uczniów obowią-
zywała obecność w kościele. 

w czasie wojny i okupacji niemieckiej w Dzie-
wieniszkach działała szkoła początkowa, która mie-
ściła się w tymże budynku niepełnej szkoły Śred-
niej. jako oddzielna placówka oświatowa utrzymała 
się do 1946 roku. 

w czasie wojny budynek szkoły w Dziewienisz-

kach ocalał. w ciągu dwóch pierwszych lat po woj-
nie w dziewieniskiej gminie wszystkie szkoły były 
początkowe. jesienią 1946 roku w Dziewieniszkach 
otwarto pierwsze w tej gminie progimnazjum so-
lecznickie. Progimnazjum zamieniono na szkołę 
siedmioletnią. w tym czasie w szkole rozlokowały 
się klasy polskie, litewskie i rosyjskie. w roku 1952 
odbyła się reorganizacja szkoły na trójjęzyczną – 
Dziewieniską szkołę Średnią. Funkcję dyrektora w 
1952 roku pełnił stiepan Malawko. w pierwszym 
roku istnienia szkoły średniej wiedzę zdobywało 
361 uczniów. w latach 1953-1954 była tylko jed-
na klasa polska, natomiast 5 lat później ogółem w 
klasach polskich uczyło się 227 uczniów, zaś w la-
tach 1962-1963 klasy polskie liczyły 270 uczniów. 

w historii szkoły szczególnie się upamiętnił 
dzień 5 maja 1992 roku, kiedy w południowym 
skrzydle budynku szkolnego, zbudowanego w 
1966 roku, jako oddzielna placówka oświato-
wa zaczęła działać szkoła litewska. Dyrektorem 
szkoły Średniej w Dziewieniszkach był walde-
mar Uczkuronis. od roku 1999 szkołą kierowała 
olimpia rusiecka, osoba pracowita, stanowcza, 
ambitna i wymagająca. Poprzednia dyrektorka 
placówki oświatowej Danuta anichowska poczy-
niła starania, by w 2008 roku szkole przywrócono 
imię adama Mickiewicza. w 2015 roku szkoła 
uzyskała status gimnazjum. obecnie w gimna-
zjum pobiera naukę 98 uczniów, których uczy 
25 nauczycieli.
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przecięcia wstęgi, a uczynili to: 
mer i wicemer rejonu wileńskie-
go – robert Duchniewicz i edy-
ta tamošiūnaitė, dyrektor firmy 
budowlanej remigijus indrulio-
nis oraz dyrektor centrum kultu-
ry w niemenczynie German ko-
marowski.

Poświęcenia odnowionego 
obiektu dokonał proboszcz para-
fii podbrzeskiej ksiądz jarosław 
spirydowicz. zaprosił też do 
wspólnej modlitwy za zmarłych 
z rodziny jeleńskich. a wręcza-

jąc krzyż na ręce administratorki 
pałacu aliny kostiuševienė, wy-
raził nadzieję, że w pięknym pa-
łacu wśród nowego wyposażenia 
znajdzie on należyte miejsce.

Będzie promieniować 
wydarzeniami kulturalnym 
i społecznymi

Dwór w Glinciszkach malow-
niczo położony nad jeziorem zo-
stał wspomniany w źródłach pisa-
nych już w XVi w. swój obecny 
neogotycki wygląd uzyskał w 
1860 roku. Miał wielu gospoda-
rzy, a ostatnimi jego właściciela-
mi – od XViii wieku do ii wojny 
światowej – była rodzina jeleń-
skich. ostatni gospodarz kazi-
mierz jeleński w 1943 roku zginął 
w niemieckim obozie koncentra-
cyjnym auschwitz. w czasach so-
wieckich w dworze swoją siedzi-
bę miała administracja kołchozu, 
działała też szkoła, biblioteka i 
ośrodek kultury. Po odzyskaniu 
przez litwę niepodległości pro-
wadzona była tu aktywna dzia-
łalność kulturalna i edukacyjna. 
w 2018 roku samorząd rejonu 
wileńskiego zainicjował reno-
wację glinciskiego pałacu. robo-
ty ruszyły za rok i trwały ponad 
trzy lata. wartość projektu wy-
niosła ok. 3,2 mln euro, z czego 
największą kwotę – ok. 1,7 mln 
euro – przeznaczył samorząd re-
jonu wileńskiego, środki unijne 
to ponad 1 mln euro, a pieniądze 
z budżetu państwa litewskiego – 
500 tys. euro.

ambasador rP na litwie 
konstanty radziwiłł pogratulo-
wał odwagi tym wszystkim, któ-
rzy podjęli się trudu renowacji 
pałacu i zrealizowali to dzieło. 
Pałac odrodził się na nowo, sta-

jąc się perłą architektury i miej-
scem, które będzie promieniować 
wydarzeniami kulturalnymi i spo-
łecznymi. – Dzięki tym wspania-
łym zamiarom prowadzenia tutaj 
szerokiej działalności ta niewiel-
ka miejscowość może odżyć, stać 
się bardziej atrakcyjna pod każ-
dym względem. to wielka szan-
sa także dla rejonu – powiedział 
ambasador. wyraził nadzieję, że 
pałac „będzie miejscem spotkań, 
współpracy, wspólnego kultywo-
wania wartości, które są drogie 
dla nas wszystkich niezależnie od 

tego jakim językiem mówimy”. 
liczy też na współpracę między 
ośrodkiem w Glinciszkach i am-
basadą rP oraz instytutem Pol-
skim w wilnie.

Jeden z najpiękniejszych 
dworów w kraju

to, że przywrócony do życia 
pałac w Glinciszkach jest pięk-
nym darem dla mieszkańców re-
jonu wileńskiego i całej litwy, 
podkreślił w swoim przemówie-
niu waldemar tomaszewski, pre-
zes związku Polaków na litwie 
i akcji wyborczej Polaków na 
litwie – związku chrześcijań-
skich rodzin, poseł do Parlamen-
tu europejskiego. Podziękował 
wszystkim tym, którzy przyczy-
nili się do odnowienia pałacu. 
– on już oficjalnie działa. Do-
słownie przed kilkoma dniami, 
w sobotę, swój jubileusz działal-
ności obchodził tu zespół „ran-
deo anima”, którym kieruje au-
gustyna (Grejciun-Minakowska 
– przyp. red.). Przepiękny kon-
cert, wspaniała młodzież, pełna 
sala. Myślę, że tak też pałac bę-
dzie działał – mówił lider zPl. 
Podkreślił, że droga do odzyska-
nia świetności pałacu jeleńskich 
była bardzo długa. tuż po odzy-
skaniu niepodległości przez litwę 
były czasy dzikiej prywatyzacji. 
często dwory w nieuczciwy spo-
sób trafiały w prywatne ręce. – to 
wielka sprawa, że polska społecz-
ność na litwie zorganizowała się 
w związek Polaków na litwie, 
miała swoich przedstawicieli w 
samorządach i parlamencie i to 
oni działali, żeby zachować za-
równo ten pałac, jak i dwory w 
Pikieliszkach, Mazuryszkach, czy 
w Mejszagole. Dzisiaj służą one 

mieszkańcom rejonu. to wielka 
rola naszej zorganizowanej spo-
łeczności, że udało się te obiek-
ty obronić – powiedział europo-
seł, kierując szczególny ukłon w 
stronę byłych merów rejonu wi-
leńskiego – leokadii Poczykow-
skiej i Marii rekść.

wspomniał też o zasługach 
śp. Gabriela jana Mincewicza, 
wieloletniego wicemera rejonu 
wileńskiego, który dzięki swej 
aktywnej postawie załatwił za-
twierdzenie przez ministerstwo 
kultury projektu renowacji glin-
ciskiego pałacu. – Świętujemy 
wielki sukces. Pałac będzie służył 
nie tylko dla społeczności Glin-
ciszek, gminy podbrzeskiej, ale i 
całej litwy, bo to jeden z najpięk-
niejszych dworów w naszym pań-
stwie – powiedział tomaszewski.

Duma całego rejonu

Poseł na sejm z ramienia 
awPl-zchr czesław olszew-
ski wskazał w swoim przemówie-
niu na sprawność władz samorzą-
dowych poprzedniej kadencji w 
pozyskaniu środków na remont 
pałacu. jak podkreślił, koszto-
wało to wiele sił, starań i żmud-
nej pracy. zwrócił też uwagę na 
wielką aktywność i zaangażo-
wanie mieszkańców i starostwa 
Glinciszek, którzy sygnalizowali 
o potrzebie przywrócenia zabyt-
kowego pałacu do życia. 

– ten zabytkowy budynek 
odzyskał dawną świetność. to 
duma naszego rejonu. Będą tu 
organizowane lokalne imprezy, 
życie kulturalne będzie wrzeć. 
Życzę, aby to miejsce doczeka-
ło się też wielu odwiedzających 
z całego kraju – powiedział ol-
szewski. 

– w dworze o imponującej hi-
storii od tej pory będą działały nie 
tylko ośrodek kultury i biblioteka, 
ale będzie tu również pielęgno-
wana nasza pamięć historyczna 
– podczas uroczystości otwarcia 
powiedział mer rejonu wileńskie-
go. odnowione pomieszczenia, 
jak podkreślił, otworzyły przed 
lokalną społecznością większe 
możliwości działalności – or-
ganizowania spotkań, imprez, 
zajęć sportowych, warsztatów 
twórczych itd. Duchniewicz po-
dziękował wszystkim, kto przy-
czynił się do odnowy pałacu w 
Glinciszkach. wyraził nadzieję, 
że obiekt ten będzie też przycią-
gać mieszkańców z całego rejonu 
wileńskiego i stanie się atrakcyj-
nym obiektem turystycznym dla 
mieszkańców całej litwy.

– jesteśmy dziś świadkami 
historycznego wydarzenia. Pałac 
otwiera szeroko swoje drzwi dla 
mieszkańców nie tylko rejonu wi-
leńskiego, ale i całej litwy, także 
dla turystów spoza granic naszego 
kraju – powiedział podczas uro-
czystości waldemar Urban, staro-
sta frakcji awPl-zchr w radzie 
samorządu rejonu wileńskiego. 
Podkreślił, że wyrazy podzięko-

wania należą się tym wszystkim, 
którzy doprowadzili ten obiekt do 
takiego stanu, który widzimy dzi-
siaj. – jest to jedna z pereł wi-
leńszczyzny – dodał.

Zachować i kontynuować 
tradycje polskiego dworu

na uroczystość do Glinciszek 
przyjechały z Polski potomki-
nie rodziny jeleńskich – Maria i 
agnieszka Przełomiec. – Bardzo 
dziękuję wszystkim, którzy przy-
czynili się do tak cudownej reno-
wacji, odbudowy pałacu naszych 
przodków – podziękowała Maria 
Przełomiec.

– Dwór to nie był tylko pięk-
ny budynek i wygodna siedziba 
jego właścicieli. Dwór zawsze był 
ośrodkiem pomocy, wsparcia dla 

całej okolicy. Dwór uważał, że 
jest odpowiedzialny za całą oko-
licę, wspierał duchowo i wspierał 
fizycznie (...) Dwór uczył polskie-
go podczas zaborów. nie ma nic 
piękniejszego niż kontynuowanie 
tej tradycji. Myślę, że ten ośrodek 
będzie kontynuował najlepsze tra-
dycje polskiego dworu w wielkim 
księstwie litewskim – mówiła 
potomkini rodziny jeleńskich. 
Do mieszkańców Glinciszek 
zwróciła się agnieszka Przeło-
miec, dziękując im za pomoc w 
odnowieniu rzeźby, która kiedyś 
stała nad jeziorem w Glincisz-
kach, postawiona tu przez ich pra-
babkę ku czci ukochanego syna 
Pawła jeleńskiego, który utonął w 
tymże jeziorze, ratując kuzyna ja-
rosława kossakowskiego. – rzeź-
ba była w fatalnym stanie. Dzięki 
ogromnej życzliwości i odwadze 
mieszkańców Glinciszek rzeźba 
została pośrednio przetranspor-
towana do Polski. została wyre-

montowana w toruniu. teraz stoi 
i wita wiernych koło kościoła w 
Podbrzeziu – powiedziała pani 
agnieszka.

nowe możliwości

obecnie w pałacu w Glincisz-
kach prowadzona jest działalność 
kulturalna, edukacyjna i społecz-
na. Mieści się tu filia centrum 
kultury w niemenczynie, działa-
ją trzy zespoły wokalne: „Brzóz-
ka”, „Łada” i „randeo anima” 
oraz studio taneczne „roztań-
czone Gwiazdki”, jest pracownia 
rzemiosł i biblioteka, będąca filią 
centralnej Biblioteki samorządu 
rejonu wileńskiego, czynna jest 
ekspozycja Muzeum etnograficz-
nego wileńszczyzny, swoją sie-
dzibę ma też wspólnota lokal-

na okolic Podbrzezie-Glinciszki. 
Dzięki renowacji otworzyły się 
nowe możliwości. Dwór stał się 
atrakcyjnym obiektem turystycz-
nym i czynione są starania wcią-
gnięcia go na szlak pielgrzymko-
wy „camino lituano”.

German komarowski, dyrektor 
centrum kultury w niemenczy-
nie, w którego gestii jest ośrodek 
kultury w Glinciszkach, wyznał, 
że nawet w najśmielszych marze-
niach nie spodziewał się, że od-
nowiony pałac będzie taki uroczy 
i piękny. – to istna perełka rejonu 
wileńskiego, która będzie rozsła-
wiać rejon, przyciągać turystów i 
osoby interesujące się dworami, 
kulturą rejonu i ziemi wileńskiej 
– stwierdził. wyraził nadzieję, że 
pałac będzie nie tylko obiektem 
podziwu, ale też miejscem dzia-
łalności kulturalnej, edukacyjnej 
i społecznej, w której mieszkańcy 
wezmą aktywny udział.

Fot. Wiktor Jusiel

Perełka rejonu wileńskiego
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(Dokończenie ze str. 1)

na szczeblu państwowym 
wielokrotnie deklarowano, że 
przywrócenie praw własności 
jest zadaniem priorytetowym 
państwa i społeczeństwa. obecnie 
wilno jest chyba jedynym mia-
stem w kraju, w którym proces 
ten nie został jeszcze zakończony. 
od 1 stycznia 2024 roku po-
wiernikami ziemi państwowej w 
miastach i miasteczkach nie bę-
dzie już narodowa służba zie-
mi, lecz samorządy. w związku 
z tym, jak poinformował wileń-
ski samorząd w wydanym komu-
nikacie, niezmiernie ważne jest 
zakończenie procesu restytucji 
i dlatego do końca roku zakoń-
czy projektowanie działek prze-
znaczonych do zwrotu w ramach 
przywrócenia prawa własności. 
Dyrektor administracji samo-
rządu m. wilna adomas Bužin-
skas oświadczył, że „w ramach 
rekompensaty za nieodzyskaną 
ziemię przodków sformowali-
śmy i przekazaliśmy Państwo-
wej służbie ziemi działki o po-
wierzchni dwukrotnie większej 
niż istnieje na nią zapotrzebo-
wanie w ramach przywracania 
własności, dlatego mieszkańcy 
będą mieli możliwość wyboru”. 
jak podano, do początku tego 
roku stołeczny samorząd prze-
kazał narodowej służbie ziemi 
1357 nowych działek, z czego 
1259 pod indywidualne budow-
nictwo mieszkaniowe, a 98 pod 
działalność komercyjną, produk-
cyjną lub przemysłową, o łącz-
nej powierzchni 149 ha. według 
przedstawicieli samorządu, to wy-
starczyłoby, aby przywrócić wła-
sność ziemi 2501 mieszkańcom. 
narodowa służba ziemi poinfor-
mowała, że 850 obywateli chce 
otrzymać bezpłatnie nowe dział-
ki państwowe, a 370 chce otrzy-
mać działki równorzędne (1220 
obywateli).

Dzięki staraniom stołecznych 
radnych z ramienia awPl-zchr 

i obecności w koalicji rządzącej 
poprzedniej kadencji była moż-
liwość nadzorowania procesu 
zwrotu ziemi i zwiększenia licz-
by projektowanych działek pod 
budowę. radni awPl-zchr 

wskazują na konieczność uczci-
wego sfinalizowania procesu 
zwrotu ziemi. otóż obecne wła-
dze stolicy wstrzymały przeka-
zanie pretendentom 13 działek, 
sformowanych jeszcze za ubie-
głej administracji, bo są to grunty 
„w bardzo dobrym miejscu i będą 
potrzebne dla miasta”.

wanda krawczonok, staro-
sta frakcji awPl-zchr w ra-
dzie stołecznej, przypomina, że 14 
kwietnia tego roku dyrektor ad-
ministracji stołecznego samorzą-
du poprzedniej kadencji podpisał 
rozporządzenie o przyszykowaniu 
do przekazania narodowej służ-
bie ziemi 13 działek, które miały-

by trafić do osób, ubiegających się 
o zwrot znacjonalizowanej w cza-
sach sowieckich ziemi w wilnie. 
Działki te, sformowane m.in. przy 
ul. Burbiškių, arimų, salininkų, 
Mokslininkų, saltoniškių, ate-

ities, lvivo, naugarduko, Baltupio, 
al. konstitucijos, miały być prze-
kazane pretendentom do września 
tego roku. „niestety, nowa władza 
wstrzymała przekazanie tych dzia-
łek” – powiedziała wanda kraw-
czonok. a na posiedzeniu rady 20 
września, kiedy poruszona została 
kwestia restytucji mienia, zapytała 
mera wilna Valdasa Benkunskasa, 
dlaczego samorząd nie przekazuje 
tych działek i kiedy to zrobi, po-
nieważ pretendenci czekają, a in-
formacja o tych działkach nadal 
jest widoczna na stronie interne-
towej samorządu, otrzymała od-
powiedź: „nigdy”. tłumaczył, że 
działki te znajdują się w bardzo do-

brym miejscu i będą potrzebne 
dla miasta, aby później nie trze-
ba byłoby kupować za miliony. 
jarosław kamiński, radny z ra-
mienia awPl-zchr, reagu-
jąc na odpowiedź mera, powie-

dział, że takie zachowanie jest 
niezgodne z prawem i prakty-
ka sądowa jest po stronie pre-
tendentów. zwrócił uwagę na to, 
że to kolejna samowola konser-
watywno-liberalnych polityków, 
którzy obecnie rządzą wilnem. 
Przypominamy, że posłowie na 
sejm rl z ramienia awPl- 
zchr rita tamašunienė oraz 
czesław olszewski złożyli w 
sejmie propozycję, by jeszcze 
przez pół roku, tj. do 1 lipca 2024 
roku, byli właściciele gruntów, 
za niezwróconą ziemię w mie-
ście mogli wybrać rekompen-
satę w postaci równoważnej 
działki leśnej. jeśli propozycja 

zostanie przyjęta, mieszkań-
cy, którym przysługuje prawo 
do przywrócenia praw własno-
ści, nie będą zmuszeni wybie-
rać rekompensaty pieniężnej, 
która jest średnio 500 razy niż-

sza od rzeczywistej wartości 
rynkowej gruntów w mieście. 
związek Polaków na litwie 
zorganizował w ostatnich latach 
wiele spotkań w sprawie zwro-
tu ojcowizny w wilnie, poma-
gając i wspierając prawowitych 
właścicieli ziemi w dochodzeniu 
należnych im praw i własności. 
zwrot ziemi trwa na wileńsz-
czyźnie już od ponad 30 lat. w 
ciągu tych trzech dekad cieniem 
na ten proces kładło się i skan-
daliczne, często zmieniające się 
prawo, i dyskryminacja prawowi-
tych właścicieli gruntów, głównie 
Polaków.

Fot. Marlena Paszkowska

kolejna bezprawna i samowolna decyzja

Bardzo ważne jest, by kura-
torzy sądowi współpracowali z 
krewnymi dzieci, pedagogami, 
partnerami społecznymi i wolon-
tariuszami w celu konsultowania 
nastolatków indywidualnie lub w 
grupach, rozwiązywania proble-
mów i angażowania ich w treści-
we działania. kuratorzy sądowi 
konsekwentnie wdrażają środki 
resocjalizacyjne w celu rozwijania 
ich wartości, umiejętności spo-
łecznych, szacunku dla prawa i lu-
dzi. Środki te obejmują działania 

zapewniające młodym ludziom 
wsparcie psychologiczne, poma-
gające im rozwinąć samoświado-
mość, zrozumienie swojego za-
chowania i relacji z sąsiadami, 
odporność na negatywne wpływy 
zewnętrzne, pozytywne myślenie 
oraz rozwój nowych umiejętności 
i zdrowego trybu życia.

w 2023 roku w rejonie wileń-
skim  zorganizowano działania 
ukierunkowane na edukację oby-
watelską i patriotyczną, edukację 
prawną i świadomość zagrożeń 

związanych z cyberprzestępczo-
ścią, podnoszenie świadomości na 
temat szkód powodowanych przez 
używanie substancji psychoaktyw-
nych, uczenie się, edukację, mo-
tywację do poszukiwania wiedzy 
i uczenia się oraz zwiększanie do-
brostanu psychologicznego.

również w nadchodzącym 

ludzi do nauki, rozwijania swo-
ich umiejętności, dążenia do wie-
dzy 19 stycznia 2024 roku o godz. 
13.00 w Domu kultury w nowej 
wilejce (ul. Gerovės 1, wilno) od-
będzie się przegląd filmu „Po dro-
dze do szkoły”  i dyskusja po jego 
zakończeniu. zapraszani są wszy-
scy uczniowie i nauczyciele. 

Wkład probacji w resocjalizację nieletnich w rejonie wileńskim

Pomoc dla ludzi młodych   

roku kuratorzy sądowi będą inicjo-
wać działania prewencyjne i edu-
kacyjne, dyskusje, które pomogą 
młodym ludziom odpowiedzialnie 
oceniać swoje zachowanie i reali-
zować swoje cele życiowe w spo-
sób zgodny z prawem i za pomo-
cą zgodnych z prawem środków.

w celu motywowania młodych 

Specjaliści Litewskiej Służby Probacyjnej w ramach resocja-
lizacji skazanych nieletnich starają się pomóc młodym ludziom 
zmienić ich stosunek do odpowiedzialności za swoje niewłaściwe 
zachowanie i nie popełniać nowych przestępstw, to właśnie w okre-
sie dojrzewania bowiem kształtuje się system wartości konkretnej 
osoby, stosunek do norm społecznych i fundament całego życia.

Film P. Plissona „Po drodze do szkoły”
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 Jakie znaczenie ma ugoda w sporze między pracodawcą a 
pracownikiem i jakie są konsekwencje jej nieprzestrzegania?

liczba ugód zawartych w komisjach ds. sporów pracowni-
czych, które działają przy oddziałach terytorialnych Państwowej 
inspekcji Pracy i zajmują się indywidualnymi sporami między 
pracodawcami a pracownikami, wzrosła o ponad jedną piątą. 

ogólnie rzecz biorąc, około 20 proc. sporów pracowniczych 
kończy się zawarciem ugody między stronami sporu, kiedy to w 
drodze wzajemnych ustępstw strony zawierają pisemną ugodę i 
komisja ds. sporów pracowniczych zatwierdza ją swoją decyzją, a 
wraz z innymi pozytywnymi wynikami spraw pracowniczych, tj. 
w przypadku rozstrzygnięcia sporu między pracodawcą a pracow-
nikiem, w którym powód zrzeka się wszelkich roszczeń przed lub 
w trakcie rozprawy, rozwiązując w ten sposób spór przed pierw-
szą rozprawą i komisje ds. sporów pracowniczych nie rozpatrują 
zgłoszonych roszczeń lub kończą już wszczęte postępowanie, takie 
decyzje stanowią około 35 proc. ogólnej liczby decyzji. 

kierowniczka wydziału organizacji Pracy komisji ds. 
sporów Pracowniczych Państwowej inspekcji Pracy irina 
janukevičienė podkreśla, że pojednanie stron sporu pracowni-
czego poprzez zatwierdzenie ugody zawartej przez strony sporu 
jest priorytetowym celem komisji ds. sporów Pracowniczych. 
Pozwala to stronom sporu uniknąć długotrwałych i kosztownych 
procesów sądowych. 

i. janukevičienė informuje też, że zdarzają się przypadki, gdy 
strona sporu złośliwie nie realizuje warunków zatwierdzonej de-
cyzją komisji ds. sporów Pracowniczych ugody. Podkreśla, że 
decyzja komisji ds. sporów Pracowniczych jest dokumentem 
wykonawczym, realizowanym zgodnie z procedurą określoną 
w kodeksie Postępowania cywilnego. a zatem w przypadku 
nieprzestrzegania ugody strona sporu ma prawo zwrócić się do 
komornika z ostateczną decyzją komisji ds. sporów Pracowni-
czych, na mocy której zatwierdzona została zawarta przez stro-
ny ugoda, o przymusowe wykonanie tej ugody. 

należy również podkreślić, że pracodawca, który nie zasto-
suje się do ugody zatwierdzonej decyzją komisji ds. sporów 
Pracowniczych, może podlegać karze grzywny – część 1 art. 
232 kodeksu Pracy stanowi, że w przypadku gdy pracodawca 
nie zastosuje się do decyzji komisji ds. sporów Pracowniczych, 
komisja ta na wniosek pracownika podejmuje decyzję o nałoże-
niu na pracodawcę grzywny w wysokości do 500 euro za każdy 
tydzień okresu od dnia przyjęcia decyzji do dnia jej wykonania, 
nie dłużej jednak niż za sześć miesięcy.   

należy podkreślić, że grzywna jest zasądzana na rzecz pracow-
nika, a decyzja komisji ds. sporów Pracowniczych o nałożeniu 
grzywny na pracodawcę również jest dokumentem wykonawczym, 
dlatego w przypadku jej niewykonania także może zostać skie-
rowany do komornika w celu przymusowego wyegzekwowania.      

Zapytaj, 
nie zbłądzisz!

Porady prawneW stolicy

stronę przygotowano na podstawie: vilnius.lt

W piątek, 1 grudnia, wie-
czorem na pl. Katedralnym w 
Wilnie odbyła sie uroczystość 
zapalenia światełek na głównej 
wileńskiej choince. W tym roku 
udekorowane zostało natural-
ne drzewko.  Drzewko stoi na 
podeście otoczone kompozycją 
z ogromnych pudełek do pre-
zentów w kolorze złotym. Ze 
specjalnej platformy widoko-
wej można przyjrzeć się choin-
ce z bliska.      

w tym roku na pl. katedral-
nym rozbłysła światełkami natu-
ralna choinka, a nie kompozycja z 
gałęzi świerkowych jak to było w 
ostatnich dziesięciu latach. ostat-
nio naturalną choinkę dekorowa-
no na pl. katedralnym w 2009 
roku.  

Mierzącą ponad 16 m wyso-
kości choinkę wilnianom spre-
zentował jeden z mieszkańców 
miasta. rosnący na granicy trzech 
działek świerk stanowił zagroże-

nie dla mienia mieszkańców i ich 
własnego bezpieczeństwa – stare 
drzewo mogło nie wytrzymyć sil-
nych wiatrów i spaść na linie ener-
getyczne, dlatego postanowiono 
udekorować nim miasto. natu-
ralne drzewo zostało ozdobione 
dekoracjami w kolorach złotym i 
srebrnym: zdobi ją ponad 300 za-
bawek i 200 000 lampek leD o 
ogólnej długości 5 km. na szczy-
cie drzewka jaśnieje gwiazda o 
wysokości 2 metrów. 

tegoroczną świąteczną kom-
pozycję na pl. katedralnym wy-
konała firma „lumidėja“, któ-
ra została wyłoniona w drodze 
otwartego konkursu projektowe-
go. wartość umowy – wynosi 89,5 
tys. euro (z Vat). 

w tym roku główna stołeczna 
choinka góruje nad stylizowaną 
kompozycją z imponujących roz-
miarów pudełek na prezenty. Ma 
ponad 15 m szerokości i ponad 23 
m wysokości. zachęca mieszkań-

ców wilna i gości do pielęgno-
wania tradycji, ponadczasowych 
wartości i poczucia wspólnoty. 
emanując ciepłem i radością zbli-
żających się świąt Bożego naro-
dzenia,wilno rozdaje wszystkim 
prezenty w postaci rozmów, spo-
tkań, wspólnoty, uścisków, uśmie-
chów, marzeń, wsparcia, podzię-
kowań, wspomnień i uwagi. 

kolejną niespodzianką dla 
mieszkańców i gości wilna jest 
możliwość obejrzenia z bliska na-
turalnej, pachnącej lasem choin-
ki. Można się do niej wspiąć po 
specjalnie urzadzonych schodach 
i z wysokości około 5 metrów 
spojrzeć na rozlokowane wokół 
świąteczne miasteczko, można 
też zrobić sobie zdjęcie. specjal-
ne platformy są  dostępne również 
dla osób o ograniczonej sprawno-
ści ruchowej.   

choinkę na pl. katedralnym 
można będzie obejrzeć do 7 stycz-
nia (włącznie). 

Międzynarodowy Trybunał 
Arbitrażowy przyznał Samorzą-
dowi m. Wilna i spółce „Wileń-
skie Sieci Ciepłownicze” („Vil-
niaus šilumos tinklai“) ponad 
61,5 mln euro i mienie o war-
tości 21,5 mln euro od spółek 
„Veolia” i „Vilniaus energija”. 

spółki „Veolia” i „Vilniaus 
energija” przez piętnaście lat 
(2002-2017) dzierżawiły i zarzą-
dzały stołeczną gospodarką ciepl-
ną i, zdaniem międzynarodowe-
go trybunału, naruszyły warunki 
umowy dzierżawy poprzez niele-
galne przywłaszczenie uprawnień 
do emisji. sąd stwierdził również 
inne naruszenia umowy.  

w 2002 roku, gdy merem był 
a. zuokas, samorząd m. wilna wy-
dzierżawił stołeczną gospodarkę 
cieplną przedsiębiorstwu „Vilniaus 
energija”, spółce-córce francuskiej 
spółki „Veolia”. w 2016 r., gdy umo-
wa dzierżawy dobiegała końca, do 
trybunału arbitrażowego w sztok-

holmie wniesiono sprawę, w której 
„Veolia” i „Vilniaus energija” złoży-
ły pozew o odszkodowanie w wy-
sokości 100 mln euro, a samorząd 
m. wilna i spółka „wileńskie sieci 
ciepłownicze” złożyły pozew wza-
jemny, by udowodnić, że umowa 
dzierżawy została naruszona.

Międzynarodowy trybunał 
arbitrażowy uznał, że umowa 
dzierżawy została podpisana nie 
na korzyść użytkowników ciepła, 
nie określiła wyraźnych zobowią-
zań dot. zmniejszenia cen ciepła 
i pozwoliła spółkom „Veolia” i 
„Vilniaus energija” zwrócić mia-

stu stołeczną gospodarkę ciepl-
ną w gorszym stanie niż została 
im wydzierżawiona w 2022 roku. 

Dyrektor generalny spółki „wi-
leńskie sieci ciepłownicze” Geri-
mantas Bakanas podkreślił, że w naj-
bliższym czasie spółka zadecyduje o 
tym, jak najlepiej wykorzystać od-
zyskane środki dla dobra klientów 
„wileńskich sieci ciepłowniczych”. 

„wileńskie sieci ciepłow-
nicze” dokonują zasadniczych 
zmian dywersyfikując swoją dzia-
łalność i konsekwentnie realizu-
jąc zaplanowane w długofalowej 
strategii cele. zwycięstwo w arbi-

Zapłonęły światełka na wileńskiej choince         

Wilno wygrało sprawę 
w międzynarodowym Trybunale arbitrażowym    

Więcej usług dla osób niepełnosprawnych 

trażu pozwoli przyspieszyć prio-
rytetowe projekty inwestycyjne, 
które mają na celu rozszerzenie 
spektrum usług „wileńskich sie-
ci ciepłowniczych”, zminimali-
zowanie oddziaływania na śro-
dowisko i zmniejszenie cen ciepła 
w wilnie” – powiedział Bakanas. 

trybunał arbitrażowy orzekł, 
że „Veolia” i „Vilniaus energija” 
powinny będą zapłacić miastu 83 

mln euro, z kolei samorząd m. 
wilna i spółka „wileńskie sie-
ci ciepłownicze” zapłacą wspo-
mnianym spółkom 26,9 mln euro 
roszczeń. tak więc ostateczna 
kwota wyniesie 56,1 mln euro na 
rzecz samorządu m. wilna i „wi-
leńskich sieci ciepłowniczych”. 

więcej informacji o arbitrażu 
można znaleźć na https://arbitra-
zas.chc.lt/.  

Wkopanie symbolicznej kap-
suły na działce przy al. Savanorių 
w Wilnie rozpoczęło budowę 
pierwszej pracowni społecznej i 
centrum dziennego pobytu.  

osoby z niepełnosprawnością 
intelektualną czy psychospołeczną 
będą prowadziły tu społeczną dzia-
łalność przedsiębiorczą: będą się 
zajmowały uprawą, produkcją bio-
humusu, laniem świec, robieniem 
na drutach szalików z przędzy od-
blaskowej. Dochód ze sprzedaży 
produktów zostanie przeznaczony 
na działalność centrum.

na mieszczącej się nieopodal 
wilii działce o powierzchni 2,6 
tys. metrów kwadratowych wkrót-
ce rozpocznie się budowa jednopię-
trowego centrum dziennego pobytu 
i budynku gospodarczego – szklar-
ni. ogólna powierzchnia budynku – 
ponad 700 metrów kwadratowych. 

Planuje się, że od wiosny 
2025 roku w pracowni społecz-
nej i centrum dziennego poby-
tu będzie mogło spędzać czas i 
pracować 40 osób z niepełno-
sprawnością intelektualną czy 
psychospołeczną. Będzie po-

magało im 19 specjalistów. 
„niezbędnym warunkiem peł-

nowartościowego życia człowieka 
jest czuć się potrzebnym. wraz z 
postępem naukowo-technologicz-
nym powinna też się rozwijać kul-
tura człowieczeństwa. Podejmu-
jąc się reazliacji tak treściwych 
projektów wierzymy, że będzie to 
swego rodzaju przełom w zmia-
nie nastawienia społeczeństwa do 
osób niepełnosprawnych” – mówi 
kierowniczka spółki „Vilniaus vy-
stymo kompanija” laura joffė. 

w pracowni społecznej wil-

ślin. jednocześnie w szklarni bę-
dzie mogło się uczyć i pracować 
około 20 osób. osoby z większą 
niepełnosprawnością będą mie-
li możliwość robienia na drutach 
szalików z przędy odblaskowej 
lub lania świec. 

szacuje się, że tylko w wilnie 
mieszka ponad 4 tys. będących w 
wieku produkcyjnym osób z nie-
pełnosprawnością psychiczną lub 
intelektualną. na razie warunki do 
rozwoju nawyków socjalnych czy 
nawyków pracy stworzono dla za-
ledwie stu osób. 

nianie z niepełnosprawno-
ścią będą mogli rozwijać swoje 
zdolności do pracy, jak również 
– prowadzić interesującą ich 
działalność. Będą tu hodowane 
dżdżownice kalifornijskie i pro-
dukowany nawóz organiczny – 
biohumus, który następnie będzie 
pakowany, sprzedawany lub wy-
korzystywany w mieszczącej się 
obok centrum dziennego pobytu 
szklarni o powierzchni około 200 
metrów kwadratowych. Uczestni-
cy pracowni społecznej będą też 
uprawiali na sprzedaż kiełki ro-



Tygodnik Wileńszczyzny 87-13 grudnia 2023 r.

Prognoza pogody na tydzień

Po
ni

ed
zia

łe
k

10
 g

ru
dn

ia

11
 g

ru
dn

ia W
to

re
k

12
 g

ru
dn

ia  Ś
ro

da

Cz
wa

rte
k 

-50C

7 
gr

ud
ni

a So
bo

ta

Ni
ed

zie
la

Pi
ąt

ek
8 

gr
ud

ni
a

-70C

-50C -40C -10C -40C 20C 10C

-60C -30C -70C 00C -10C

Księżyc:

9 
gr

ud
ni

a

13
 g

ru
dn

ia

-70C

1 KWADRA

XII 19

PEłNIA

XII 27

OSTATNIA KWADRA

I 04

NÓW

XII 13

Wydawca: zsa „rejsPa”. Adres: lt-15112 rejon wileński, w. sużany, ul. kalvinės 5, tel./fax: (+370 5) 275 31 66. 
Ukazuje się w językach polskim i litewskim. indeks wydania: 0233.  8 arkuszy drukarskich. sl 1756. 

redakcja nie odpowiada za treść ogłoszeń i programów tV. Poglądy autorów nie zawsze są zbieżne z poglądami redakcji. 

kulturalnie? 
** Ostatnia strOna ** Ostatnia strOna ** 

Kalendarz 
codzienny 

Czwartek, 7 grudnia
Międzynarodowy Dzień Lotnictwa
słońce: wsch. – 8.26, zach. – 15.53
Długość dnia – 7 godz. 27 min.
Agatona, Ambrożego, Eutychiana, 
Marcina, Sabina, Urbana

Piątek, 8 grudnia
Niepokalanego Poczęcia NMP

słońce: wsch. – 8.27, zach. – 15.53
Długość dnia – 7 godz. 26 min.
Alojzego, Eucharego, Marii, Roma-
ryka, Wirgiliusza

Sobota, 9 grudnia
słońce: wsch. – 8.28, zach. – 15.53
Długość dnia – 7 godz. 25 min.
Delfiny, Leokadii, Walerii, Wie-
sława

7 GRUDNIA
43 p. n. e. – zginął cyceron 

(Marcus tullius cicero), rzymski 
mąż stanu, wybitny mówca, filozof 
i pisarz (ur. 106 p. n. e.); zamordo-
wany wraz z bratem kwintusem 
na polecenie Marka antoniusza za 
wygłoszone przeciw niemu Filipiki. 

1998 – zmarł w londynie zdzi-
sław alfred Bronce, krytyk literac-
ki, dziennikarz radiowy, publicysta, 
poeta (Łaska nocy. Sonety uralskie) 
(ur. 1909); w l. 1939-1941 dyrektor 
teatru na Pohulance w wilnie, żoł-
nierz armii Polskiej na wschodzie.

2013 – zmarł ryszard Damrosz, 
muzyk, kompozytor, aranżer, dy-
rygent (ur. 1921); żołnierz ak na 
nowogrodczyźnie, aresztowany w 
Boguszach przez nkwD. 

8 GRUDNIA
1923 – urodził się we w. czernice 

(r. wileński) wacław kułakowski, 
muzykant ludowy, cymbalista, w 
filmie Pan Tadeusz grał jako jankiel 
(zm. 2016); po wojnie w Polsce.

1943 – w ośrodku w Bletchley 
Park w wielkiej Brytanii został 
uruchomiony colossus (pierwszy 
cyfrowy komputer elektroniczny), 
używany do łamania szyfrów nie-
mieckiej Maszyny lorenza.

9 GRUDNIA
1973 – urodził się wojciech 

staroń, operator (Plac Zbawiciela , 
Papusza, Ptaki śpiewają w Kigali), 
reżyser filmów dokumentalnych.

10 GRUDNIA
1903 – Maria skłodowska-curie 

(pierwsza kobieta na świecie), Piotr 
curie i Henrie Becquerel otrzymali 
nagrodę nobla z fizyki za badania 
nad promieniotwórczością.

1993 – premiera gry komputero-
wej Doom; po raz pierwszy wpro-
wadzono możliwość ruchu postaci 
gracza w trzecim wymiarze (w górę 
i w dół), użyto terminu deathmatch 
– rozgrywki wielu graczy. 

11 GRUDNIA
1373 – zmarł Hugolin Magalot-

ti, błogosławiony, włoski tercjarz 
franciszkański, pustelnik (ur. 1320).

1803 – urodził się louis Hector 
Berlioz, francuski kompozytor, twór-
ca symfonii romantycznej, prekursor 
nowoczesnej kolorystyki (ur. 1869); 
jego twórczość nadała kierunek 
rozwoju XiX-wiecznej symfonice.

1963 – premiera zachodnionie-
miecko-jugosłowiańsko-włoskiego 
filmu Winnetou: Złoto Apaczów 
(reż. Harald reinl); pierwszy z serii 
z Pierrem Bricem w roli głównej.

12 GRUDNIA
1823 – urodził się w wilnie 

władysław ludwik anczyc (ps. 
kazimierz Góralczyk, w. a. lasso-
ta), poeta (Marsz strzelców), pisarz 
(Kościuszko pod Racławicami), 
tłumacz (zm. 1883). 

1903 – urodził się Yasujirō 
ozu, japoński reżyser (opowieść o 
trzcinie na wietrze, smak jesiennej 
sajry) (zm. 12 Xii 1963). w latach 
50 nazwany najbardziej japońskim 
z japońskich twórców. 

13 GRUDNIA
1513 – przy kościele pw. św. 

jana powstała pierwsza szkoła 
parafialna w wilnie.

1873 – urodził się walerij Briu-
sow, rosyjski pisarz, poeta, przed-
stawiciel rosyjskiego symbolizmu 
(Ognisty Anioł), tłumacz (zm. 1924).

  Wł. P.

Niedziela, 10 grudnia
Dzień Praw Człowieka i Zwierząt
słońce: wsch. – 8.29, zach. – 15.52
Długość dnia – 7 godz. 23 min.
Eulali, Julii, Bogdana, Daniela 
Poniedziałek, 11 grudnia
słońce: wsch. – 8.31, zach. – 15.52
Długość dnia – 7 godz. 21 min.
Artura, Waldemara, Walentego

Wtorek, 12 grudnia
słońce: wsch. – 8.32, zach. – 15.52
Długość dnia – 7 godz. 20 min.
Adelajdy, Aleksandra, Idy, Jakuba, 
Justyna, Konrada

Środa, 13 grudnia
Świętej Łucji

słońce: wsch. – 8.33, zach. – 15.52
Długość dnia – 7 godz. 19 min.
Auberta, Jodoka, Łucji, Otylii, 
Orestesa, Róży, Walentego

od ponad 150 lat kalendarze 
adwentowe stanowią nieodłączny 
element przygotowań do świąt. 
Przyzwyczailiśmy się, że marzą 
o nich przede wszystkim dzieci. 
to jednak uległo zmianie. Dziś 
wyrafinowane pudełka pełne 
różnego rodzaju upominków 
oferują już nie tylko producenci 
słodyczy, ale także luksusowe 
domy mody, marki jubilerskie i 
kosmetyczne, a nawet linie lotni-
cze czy producenci samochodów. 

jednym ze słynniejszych 
przykładów był kalendarz ad-
wentowy chanel z 2021 roku, 
który wywołał niemałe kontro-
wersje. cena mogła zaskoczyć 
wiele osób – pudełko, w którym 
kryła się miniaturowa wersja 
ikonicznych perfum „no. 5”, 

Kalendarze adwentowe... różne 

Śmiech na zdrowie

pomadka, lakier do paznokci, 
krem do rąk, biżuteria i szereg 
innych ekskluzywnych gadżetów, 
kosztowało ponad tysiąc euro. 

w tym roku swoje wersje 
kalendarzy adwentowych wypu-
ściły również inne marki luksu-
sowe, między innymi Yves saint 
laurent, lancôme czy Diptyque, 
a także magazyn „Vogue”. swój 
kalendarz stworzył też nawet 
przewoźnik easyjet.

Formuła kalendarza pozostaje 
niezmienna, zmienia się tylko 
ich zawartość – w zależności 
od preferencji tego, kto będzie 
odkrywał kolejne upominki. 
Dla marek to świetny sposób na 
zaprezentowanie klientom sze-
rokiej gamy swoich produktów 
lub zapoznanie ich z nowościami.

lekarz do pacjentki:
– Ma Pani nadwagę.
– w mojej sprawie chciałabym 

poznać jeszcze jedną opinię...
– no cóż jest też pani dosyć 

brzydka...

   
lekarz pyta pacjenta: 
– Ma pan zgagę? 
– nie, jeszcze jestem kawa-

lerem!

   
spotyka się dwóch znajo-

mych:
– Byłem w banku i dowiedzia-

łem się, że do końca życia mam 
zapewnione środki i nie muszę 
już więcej pracować...

– zazdroszczę ci!
– o ile umrę w przyszły wto-

rek...

   
rozmawia dwóch kolegów:
– Mam za sobą dwa nieudane 

małżeństwa.
– co się stało?
– Pierwsza żona odeszła...
– a druga?
– a druga, niestety, nie...

   
– Mój mąż zupełnie się mną 

nie interesuje jako kobietą! 
– spróbuj włożyć jakąś, czar-

ną bieliznę! 
– już tak zrobiłam! 
– i nie pomogło? 
– Uniósł głowę znad gazety i 

spytał: Kto umarł?!

   
Mąż do żony:
– jeśli jeszcze raz tak zrobisz 

to wiesz co się stanie?
– co?
– Moja poprzednia żona już 

to wie.
– Przecież ona nie żyje!
– no właśnie...

   
Mąż do żony:
– spóźniłaś się.
– Piękne kobiety zawsze się 

spóźniają.
– no ok, ale czemu ty się 

spóźniłaś?

   
– Mamo, jak poznałaś tatusia?
– Dzięki nowoczesnej tech-

nologii.
– Przez internet?
– nie, dzięki testom Dna.

   
koniec roku 2024. na stację 

benzynową podjeżdża samochód. 
wysiada z niego przeciętnie ubra-
ny facet i mówi do pracownika:

– Do pełna poproszę.
– ooo, pan to chyba w lotto 

wygrał...

   
Przerwa podczas rozprawy w 

sądzie. adwokat podchodzi do 
swego klienta: 

– starałem się, jak mogłem. już 
nie wiem jak mógłbym ci pomóc... 

– a może wziąłbyś wszystko 
na siebie?... 

   
Żona mówi do męża: 
– Mam dwie wiadomości: dobrą 

i złą. 
– no to najpierw złą. 
– rozbiłam twój samochód. 
– a ta dobra? 
– już więcej tego nie zrobię...

   
Po skończonym badaniu pa-

cjent pyta lekarza: 
– Panie doktorze, co mam dalej 

robić? 
– Powinien pan rozpocząć bu-

dowę domu. 
– jak to? 
– Ma pan wodę w obu kola-

nach, kamienie w pęcherzyku 
żółciowym, piasek w nerkach i 
zwapnione żyły.

   
Pewien 98-letni pan chciał 

nauczyć się łaciny. znalazł kore-
petytora i poprosił o lekcje. 

– ale dlaczego pan w tym wie-
ku chce się łaciny nauczyć? – pyta. 

– niedługo umrę i jak pójdę 
do nieba, to ze świętym Piotrem 
dogadam się najlepiej po łacinie... 

– rozumiem. a co jeśli pójdzie 
pan do piekła? 

– niemiecki już znam.

Tatarzy w Wilanowie 
w muzeum pałacu w wilano-

wie można obejrzeć wyjątkową 
wystawę „oto Światłość wielka i 
klucz rajski. Hymny z tatarskich 
zaścianków króla sobieskiego”.

to pierwsza tego rodzaju pre-
zentacja muzealna, poświęcona 
fenomenowi tatarów polsko-li-
tewskich i ich związkom z histo-
ryczną kulturą turkijską i dawnej 
rzeczypospolitej.

kurator wystawy prof. andrzej 
Drozd zwraca uwagę, że wiele ele-
mentów wystawy jest pionierskich, 
bowiem po raz pierwszy mamy do 
czynienia z wystawą poświęconą 
tatarom polsko-litewskim, ich 
piśmiennictwa i i jego związkom 
z historyczną kulturą turkijską i 
dawnej rzeczypospolitej. „Układ 
przestrzenny tej ekspozycji oparty 
jest na stojących naprzeciwko 
siebie dwóch elementach. jed-
nym jest zreprodukowany rysu-
nek Franciszka smuglewicza, 
malarza doby stanisławowskiej. 
stworzył on album rysunków 
tuszem, przedstawiający wilno 
z lat 1780. znalazł się w nim 

rysunek, który przedstawia na-
bożeństwo tatarskiej w mecze-
cie. naprzeciwko stoi replika 
minbara czyli kazalnicy imama, 
którą odkryłem w 1998 r. podczas 
ekspedycji terenowej na litwę i 
Białoruś w celu inwentaryzacji 
zabytków tatarskich, meczetów 
i cmentarzy” – opisuje kurator. – 
„to unikatowy zabytek na skalę 
światową, wykonany u nas”.

wystawa ta była możliwa 
dzięki współpracy z litewskim 
Muzeum narodowym w wilnie, 
które udostępniło zabytki daw-
nego tatarskiego piśmiennictwa. 
innym niezwykłym zabytkiem, 
ze względów konserwatorskich 
pokazywanym na wystawie tylko 
przez pewien czas, był unikalny 
tatarski egzemplarz ariańskiej 
Biblii nieświeskiej z 1572 r. za-
chowany w zbiorach Biblioteki 
Uniwersytetu warszawskiego, 
który jest przygotowywany do 
zgłoszenia do programu lista 
Pamięci Świata Unesco.

wystawa powstała w ramach 
17. Międzynarodowego kongre-
su sztuki tureckiej w warszawie, 
wystawę można oglądać do 16 
grudnia.


